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Vážení spoluobčané, 

 blíží se nám Vánoce, svátky klidu, míru a 

pohody. Je to čas, kdy se můžeme zastavit, na chvíli 

zapomenout na starosti všedních dní a věnovat se svým 

blízkým. Přeji Vám všem, abyste letošní Vánoce 

strávili v kruhu svých nejbližších, v rodinném zázemí, 

v příjemné atmosféře pohody, radosti, štěstí a lásky. 

Ať si společně vychutnáte tradiční vánoční jídla, 

užijete rozsvícené svíčky, zpěv koled a vše ostatní, co k Vánocům patří. 

Do nového roku Vám jménem zastupitelstva městyse přeji hodně 

zdraví, štěstí, lásky, úspěchů a radosti.  

                                                                                                                        -ms- 

 

Chmury a naděje 
 

Každé ze čtyř ročních období má 

svoji charakteristiku. Také právě 

probíhající podzim vnímáme v jeho 

opakujících se obrazech. Zkracující se 

den, časté plískanice, vegetace bez listí, 

chlad, mlhy, pusto na ulici. Nálada často 

podobná přírodě. Do toho všeho 

sdělovacími prostředky šířeny převážně 

negativní zprávy (ty se lépe prodávají). 

Válka na Ukrajině, v Palestině, Mali, 

Sudánu a jinde, klimatické změny 

přetvářející kulturní krajinu v poušť, 

tající ledovce, dramaticky se zvyšující 

průměrná teplota planety. U nás stále 

vysoká inflace, stagnující ekonomika, 

stávkující učitelé, lékaři, klesající 

porodnost, stoupající počet seniorů, 

vzrůstající počty pacientů - hlavně těch 

mladých - v psychologických či 

psychiatrických ambulancích. A 

samozřejmě nedostatek odborníků 

v nejpotřebnějších profesích.  

Každý si občas položí otázku, jak je 
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to možné, když celá severní polokoule matičky Země žije v takovém 

materiálním dostatku, jaký tu nebyl v celé historii lidstva? Vědecké kapacity 

hledají odpověď na zdánlivě banální otázku o lidském štěstí. I když univerzální 

odpověď nebyla nalezena, všichni se shodují, že štěstí není přímo úměrné 

materiálnímu bohatství. A opět se dostáváme k médiím. Vyzývají - žijme život 

jako námi vybrané (pseudo)celebrity.  

 Historická zkušenost generací nabízí něco jiného.  Krátce a výstižně to 

před téměř dvěma tisíci lety vyjádřil „zakladatel“ psychologie (tehdy ještě 

patřila pod filozofii) Aristoteles: „Staň se, čím jsi“.   

 A protože pochmurný podzim končí v době adventu, době „radostného 

očekávání“, měli bychom vytěsnit smutek, deprese, nářky a chmury a každý 

podle sebe hledat a objevovat naději v adventu či slunovratu.  

                                                                                                                          -jc- 

 

Zprávičky ze školy a školičky 
 

Školní rok 2023-2024 jsme zahájili v nově zrekonstruované třídě, kde 

přes prázdniny proběhla kompletní výměna podlahy. Kapacita MŠ je jako 

předešlé roky plně obsazena. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V září k nám přijela Víla Srdíčková se svým představením Hrnečku, vař, 

na které jsme pozvali i mladší žáky ze školy. Ti pro nás na oplátku uspořádali 

sportovní dopoledne na hřišti za školou. 

11. září jsme se jeli podívat na Světový den první pomoci, který proběhl 

na náměstí ve Vysokém Mýtě. Děti si zde mohly vyzkoušet práci záchranářů, 

policistů a hasičů. 

8. listopadu jsme spolu s mladšími dětmi ze školy navštívili Ekocentrum 

PALETA Oucmanice, kde si v projektu Větve a klacky stavěli domečky, 

postavičky a hrály různé hry. 
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Letos trochu předčasně přišel do školky Ježíšek už v listopadu a přinesl 

dětem novou kuchyňku. 23. listopadu jsme se společně setkali před školou na 

Tradičním vánočním 

jarmarku, kde nás svátečně 

naladily děti svým 

vystoupením. Jako každý 

rok bylo pro všechny 

přítomné připraveno 

občerstvení - svařáček, čaj, 

rohlíčky a šneci. Děti a 

zaměstnanci připravili 

vánoční dekorace a 

pochoutky, které před 

kostelem prodávali. 

5. prosince nás naštívil Mikuláš a čerti. Předškolní děti se chystají do 

Hlinska prohlédnout si dílnu, kde se ručně vyrábějí vánoční ozdoby a jako 

dárek si každý vyrobí svoji vlastní ozdobu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

19. prosince přijde do školky Ježíšek a to bude naše letošní poslední akce. 

Přejeme všem radostné prožití vánočních svátků a do nového roku hodně zdraví 

a pohody. 

                                                                             kolektiv zaměstnanců MŠ 

 

Od posledních zpráviček se u nás ve škole udála spousta věcí. Na začátku 

září jsme se sešli s rodiči, abychom se s nimi pozdravili a představili náš plán 

práce na tento školní rok. Rodičům prvňáčků jsme ukázali, jak u nás ve škole 

probíhá výuka čtení, jak pracujeme s interaktivní tabulí a jak to u nás ve škole 
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vlastně chodí. 

V prvním týdnu jsme zahájili plavecký výcvik. Tentokrát jsme se rozdělili 

na dvě skupiny, protože nás je ve škole 30 žáků a doprava linkovým autobusem 

by pro všechny najednou byla obtížná. Starší žáci jezdili ve čtvrtek a mladší 

v pátek. Pro některé mladší žáčky to bylo seznamování se s vodou a ti starší se 

zdokonalovali v plaveckých dovednostech. 1. 12. jsme plavecký výcvik zdárně 

ukončili.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

12. 9. jsme pro děti z mateřské školy uspořádali sportovní dopoledne. Můžeme 

tak propojit děti z MŠ a ZŠ a dát jim možnost setkat se spolu s kamarády 

různých věkových kategorií. Takových společných akcí máme během roku více, 

a myslím, že je to velmi dobrá spolupráce. 

18. 9. naopak naši žáci navštívili mateřskou školu, kde jsme zhlédli 

pohádkové představení Víly Srdíčkové.  

29. 9. jsme v rámci projektu – Naše rodina, škola, obec, okolí navštívili 

Litomyšl. Na zámku jsme si 

prohlédli zámecké pokoje a 

divadýlko. Zasportovali 

jsme si na dětském hřišti a 

zvládli jsme i výbornou 

zmrzlinu.  

V říjnu jsme na 

vyhlídce u Pražáků pouštěli 

draky. Počasí nám přálo a 

někteří draci vydrželi na 

obloze opravu dlouho. 

Některým se ale moc 

nechtělo a také se nějak 

zamotávali ☹. Ale věřím, že 
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si všichni naši tradiční Drakiádu užili.   

16. 9. měly starší děti teoretickou část dopravní výchovy s paní Gabrielou 

Chalupníkovou. V červnu je bude čekat praktická část na dopravním hřišti ve 

Vysokém Mýtě. Po splnění testu a jízd dostanou průkaz cyklisty.  

8. 11. žáci 1., 2. a 3. třídy společně s mateřskou školou navštívili 

Ekocentrum PALETA Oucmanice, které nabízí spoustu zajímavých výukových 

programů jak pro školy, tak pro školky. My jsme si vybrali téma – Ptáci 

v ohrožení. V programu se děti pomocí kooperativní hry seznámily s tím, co 

ptáky nejvíce ohrožuje a jak jim můžeme pomoci. Formou pohybových a 

poznávacích aktivit se seznámily i s několika nejběžnějšími druhy, které 

přilétají na krmítka. Nakonec si každý vyrobil tukovo-semínkovou ozdobu na 

zavěšení pro ptáčky. 

21. 11. odjely starší děti do Chocně na divadelní představení Little Red 

Riding Hood. Netradiční zpracování Červené Karkulky v anglicko-českém 

provedení bylo pro žáky 3.-5. třídy jistě zajímavou zkušeností. Díky 

modernímu pojetí této známé pohádky si herci udrželi pozornost dětí po celou 

dobu představení       .  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dalo by se říci, že už od září jsme se pilně připravovali na náš tradiční 

Vánoční jarmark. Děti v rámci pracovních činností i družiny vyráběly vánoční 

dekorace, pekly a zdobily perníky. Náročná byla také příprava hudebního 

vystoupení, které pravidelně náš jarmark provází. Za vzornou přípravu bych 

chtěla všem dětem a zaměstnancům moc poděkovat. S dětmi jsme se rozhodli, 

že část výtěžku pošleme na charitativní účely. Rozhodli jsme se pro Klárku 

Doležalovou ze Suché Lhoty, na kterou přispívají i další složky z Českých 

Heřmanic. 

27. listopadu jsme navštívili pana starostu a nový úřad městyse. Zhlédli 

jsme krátký film o Českých Heřmanicích, návrh úpravy středu městyse 

Heřmanka a s panem starostou jsme diskutovali o možných i nemožných 
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změnách, které by naši žáci v městysu uvítali.  

 

Ani ve školní družině jsme nezaháleli. 

Děti na sportovní dopoledne vyrobily pro své 

mladší kamarády medaile.  Za pěkného počasí 

jsme se vydávali do přírody a na Fit stezku, 

hledali poklad, zahráli si několik kvízových 

bojovek, tvořili z přírodních materiálů, upekli si 

jablečný štrůdl a linecké cukroví, uspořádali 

jsme si Halloweenské odpoledne se stezkou 

odvahy a průběžně tvořili na vánoční jarmark. S 

dětmi jsme se jely podívat do Vysokého Mýta na 

výstavu do Městské galerie, kde si děti měly 

možnost vyzkoušet grafiku. 

Také máme v plánu navštívit rodinnou 

firmu Koulier v Mrákotíně u Hlinska, kde 

vyrábějí tradiční vánoční ozdoby. 

V předvánočním čase nás navštíví paní Jana 

Marousková ze Střední zahradnické a technické školy v Litomyšli. Společně 

s ní si každý žák vytvoří vánoční dekoraci domů.           

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    

 

 

 

Chtěli bychom navštívit kluziště v Chocni a poslední školní den v tomto 

roce uspořádat vánoční besídku se vším, co k Vánocům patří – koledy, zvyky a 

obyčeje, dobré občerstvení a také dárky. 

A co na závěr – no, určitě popřát nám všem krásné a pohodové vánoční 

svátky a do nového roku hlavně hodně zdraví, pohody a 366 šťastných dnů.  

                                                                                                    -jk- 
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TJ Sokol České Heřmanice 
 

Naše oddíly: 
 

Fotbal muži: 
Fotbalový podzim mužů se nesl ve znamení změn. Po třech prohraných 

úvodních utkáních podzimu se fotbalisté předvedli v domácím duelu proti 

Slatiňanům, které rozstříleli 7:1. Už to vypadalo na znovunastartování týmu, 

nicméně hned v následujícím kole na půdě spíše průměrné Poličky nás srazil 

výsledek 3:2 ve prospěch domácích. Herní projev ani nálada v kabině nebyla 

ideální a vše vyvrcholilo v odstoupení trenéra Miroslava Tesaře po domácí 

remíze s Moravskou Třebovou. Bilance pod bývalým trenérem v podzimní části 

byla ze šesti zápasů pouze 4 body. Je potřeba poděkovat trenérovi za odvedenou 

práci v minulé a letošní sezóně. Vpřed nás posunula mimo jiné zkušenost 

s prvním externím trenérem, který neměl nikdy spojitost s naší kabinou. Po této 

skutečnosti se prozatím chopil kormidla Tomáš Jirsák s občasnou pomocí 

Luboše Laštovky. Ve zbylých zápasech muži vybojovali ze sedmi zápasů 11 

bodů s bilancí tří výher, dvou remíz a dvou proher. I přes některé zápasy, kde 

byla smůla ve finální fázi, se tedy dle výsledků tým odrazil k lepšímu hernímu 

stylu, což se projevilo i na partě v kabině. Podzim zakončujeme na 10. místě 

s patnácti body. Jak už jsem uvedl, post trenéra byl prozatím obsazen hrajícím 

trenérem. Tím dalším bude od nového roku Roman Pražák, který ke konci 

podzimu ukončil spolupráci s týmem hrajícím krajský přebor. Doufáme, že tato 

změna bude mít opět pozitivní vliv na tým, naši fotbalisté se posunou dále a my 

fanoušci se zase budeme těšit na pěknou hru s výsledky, jaké si přejeme. 

Děkujeme všem za podporu v první polovině sezóny a těšíme se na Vás zase na 

jaře. 

 

Fotbal děti: 
Od konce prázdnin naše oddíly opět 

„naskočily“ do plného nasazení a pilně 

trénovaly dvakrát týdně na 

zrekonstruovaném hřišti. Každý víkend 

vyjížděly různě po okrese na své turnaje, 

kde se jim někdy dařilo lépe a někdy to za 

moc nestálo, ale i prohry ke sportu patří a 

je potřeba zapracovat na chybách, poučit 

se z nich a příště se jich vyvarovat.  

Naše fotbalové dívky se stále jednou 

měsíčně zúčastňují dívčích fotbalových 

dnů, které si moc užívají.  



 10 

 

 

 

Od konce října naši nejmladší bambíny trénují každé pondělí v místní 

tělocvičně, mladší přípravka navštěvuje také v pondělí tělocvičnu, ale 

v sousední vesnici Tisová z důvodů větší kapacity. Starší přípravka trénuje 

dvakrát týdně venku na umělce u školy, pouze za hodně nepříznivého počasí 

navštěvují místní tělocvičnu.  Mladší i starší žáci trénují také dvakrát týdně 

venku na umělé trávě v Litomyšli.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Koncem listopadu si mladší přípravka vyjela zahrát poslední venkovní 

přátelský turnaj do Chocně, kde byla pořádná zima, a proto jim patří velký 

obdiv a poděkování za výkon v nepříznivých podmínkách. Bambíny si užily 

z kraje prosince první halový turnaj v Letohradě a mladší přípravka v Proseči, 

další halový turnaj je čeká v půlce ledna ve Vysokém Mýtě, držte jim palce.  

Všechny kategorie čeká ještě ukončení podzimní části a následný krátký 

odpočinek, aby po novém roce mohly znovu naskočit na pořádnou přípravu na 

jarní část sezóny.  

 

Všem kategoriím děkujeme za vzornou reprezentaci klubu a těšíme se na 

další část sezóny, která bude stát určitě za to! 

Děkujeme také trenérům, za vynaložené úsilí a čas, který tomu věnují, 

víme, že to není vždy lehké, moc si toho vážíme! 

 

Cvíčo mladších dětí: 
Bohužel se od září uskutečnilo pouze jedno cvičení. Z důvodu malé 

docházky jsme se rozhodli toto cvičení dočasně zrušit, snad se po Novém roce 

znovu dáme dohromady a účast bude větší.  
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Cvíčo starších dětí: 
Do nové sezóny Cvíča jsme vstoupili bojovkou pro všechny věkové 

kategorie. Děti pomocí úkolů a indicií samy hledaly cestu, která je zavedla až 

na Horky do hájovny, kde na ně čekal poslední úkol a odměny. Celou akci jsme 

završili příjemným posezením s rodiči přímo v hájovně. 

Kromě pravidelných úterních setkání zažily starší děti ještě dvě další 

speciální Cvíča.  

Jedno se odehrálo 

v lesíku za fotbalovým 

hřištěm. Děti byly rozděleny 

do týmů a po vyznačené trase 

překonávaly překážky, 

hledaly a plnily skryté úkoly. 

Celou akcí nás provázalo 

téma lesních zvířat, rostlin, 

stromů i nadpřirozených 

bytostí. Nakonec děti opět 

čekala odměna. 

Poslední akcí byl 

Halloweenský speciál. 

Jednalo se o noční hru 

v halloweenských maskách. 

Děti opět pracovaly v týmech. S pomocí mapy hledaly strašidelná stanoviště, na 

kterých luštily hádanky, hledaly poklady, halloweenské dobroty a získávaly 

indicie k rozluštění slov pro získání konečné odměny. Děti prokázaly svou 

šikovnost, důvtip, hravost, kreativitu, ale také odvahu, a to nejen při 

ochutnávání připravených halloweenských dobrot (viz fotky). 
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Společná a důkladná příprava cvičitelů na všechny tři bojovky se 

vyplatila. Odměnou nám byly úsměvy a nadšení dětí, které si všechny tři akce 

velmi užily. Věříme, že se nám obdobná speciální Cvíča podaří organizovat i 

nadále. 

Těšíme se na další chvíle strávené s našimi/vašimi dětmi. 

Tímto bych chtěl také poděkovat Zuzce Němcové a Zuzce Šimkové za 

jejich skvělý přístup k organizaci pravidelných i speciálních cvičení. 

Rádi do našich řad uvítáme nové děti. V případě zájmu kontaktujte Karla 

Šimka – messenger, whatsapp nebo tel. č. 777 161 345 

 

Rekonstrukce zázemí  
Na podzim jsme započali práce na rekonstrukci zázemí na fotbalovém 

hřišti. Došlo k 

- výměně dveří, některých oken 

- opravě soklu 

- sanaci toalet 

Další aktivity budou následovat i v roce 2024. Bližší informace budou 

podány na naší valné hromadě. 

 

Co nás čeká aneb Nenechte si ujít: 
 

• Bruslení (přesný termín sledujte na soc. sítích nebo na našem webu) 

• Beseda Život na Novém Zélandu, s Marií Novotnou ml. 12. 1. 2024 od 19 

hod. v zasedací místnosti městyse  

• Fotbalový disko ples 24. 2. 2024 od 20 hod. na místním sále 

• Deskohraní  2. 3. 2024 od 15 hod. v zasedací místnosti městyse 

• Valná hromada 22. 3. 2024 od 18 hod., jedná se o volební valnou 

hromadu, takže pokud máte zájem stát se členem našeho výborového 

týmu a pracovat pod záštitou sokola, můžete se hlásit u našeho předsedy  

Karla Šimka (tel. 777 161 345) 

 

                    Za TJ sokol LN a část výboru  

 

 

Projekt Kopeme za Klárku 
 

Možná jste si v rámci projíždění sociálních sítí či v rámci procházky po 

městysi na nástěnkách všimli plakátu s holčičkou, jejíž osud bohužel nebyl tak 

přívětivý, jak by se na první pohled mohlo zdát. 
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Klárka Doležalová 

se v květnu roku 2020 

narodila ve Svitavské 

nemocnici jako zdravé 

miminko. Během jejího 

prvního roku života a 

následně v dalších 

měsících po různých 

vyšetřeních byla 

zjištěna epilepsie 

v podobě Westova 

syndromu, který má za 

následek bleskové 

křeče, epileptické záchvaty a extenzi/flexi svalů dolních a horních končetin. 

Dále bohužel byla zjištěna vývojová vada mozku, která má dopad na 

psychomotorický a mentální vývoj dítěte. 

Proto se rozhodla parta lidí z Českých Heřmanic a okolních obcí této 

holčičce pomoci a zorganizovala charitativní sbírku s názvem KOPEME ZA 

KLÁRKU, jejíž výtěžek alespoň z části pomůže uhradit pobyty 

v rehabilitačním centru a případně uhradí pomůcky pro lepší kvalitu života 

statečně bojující Klárky. Samotným cílem rehabilitace je obecné zlepšení 

motoriky Klárky (tj. sezení bez opory, lezení po čtyřech, vysoký klek či zvedání 

z lehu do sedu).   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V rámci této sbírky jsme již uspořádali několik akcí (Langoše, Tipovací 

soutěže o kávovar, Zahájení prázdnin, Street food atd.) a výdělky z nich poté 

zaslali na transparentní účet. 
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Opravdu za zmínku stojí akce 

BĚŽÍME ZA KLÁRKU, která se konala 

v polovině září na místním fotbalovém 

hřišti za účasti několika desítek běžců 

z celého širokého okolí. Během této akce, 

ve spolupráci s Mlýnem Horky, se 

podařilo vybrat krásných 65 000 Kč, za 

což manželům Křivkovým a dalším 

dárcům patří ohromný dík! 

V sobotu 9. 12. jsme uspořádali již 

od dopoledních hodin tradiční vesnickou 

zabíjačku plnou dobrého jídla, pití a 

zábavy. Celý výtěžek z této akce rovněž 

poputuje na transparentní účet č. 

6443938329/0800, který byl pro samotný 

účel sbírky zřízen, a na kterém se 

shromažďují finanční prostředky od 

dobrovolných dárců, kam můžete přispět i vy. Další akce v nejbližší době 

samozřejmě plánujeme. Následně budou veškeré finance z akcí pořádaných na 

podporu tohoto projektu předány rodině Klárky. Ještě jednou děkujeme všem, 

kteří se na organizaci tohoto projektu podílí. Dále děkujeme především Vám, 

samotným dárcům – pevně věříme, že s Vaší pomocí bude život Klárky o trošku 

snazší. 

O dalších akcích Vás budeme samozřejmě informovat na sociálních sítích 

či na veřejných nástěnkách městyse.     

                                           -tk- 

 

Hasičské zprávy 
 

Naše mládež 
 

Novou sezonu 2023/2024 jsme začali 

jako vždy přípravou na branné závody. Pro 

velkou část našeho týmu to bylo poprvé, 

protože za minulou sezonu jsme získali 

mnoho nových členů, a některé i díky 

každoročnímu táboru Heřmánek. Zároveň se 

s námi rozloučila dlouholetá hlavní vedoucí 

Helena Domlátilová, takže jsme museli 

naskočit do rozjetého vlaku a připravit naše 

mladé hasiče na naprosto obměněné 
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disciplíny v rámci závodu hasičské všestrannosti a brannosti v Dolní Čermné, 

kterým se zahajuje nový ročník 2024. 

Naše výsledky v tomto ročníku sice nebyly nijak dechberoucí (více na 

webových stránkách), ale na druhou stranu jsme se mezi dětmi i vedoucími 

snažili vytvořit dobré kamarádské vztahy, důležité pro správné fungování týmů 

v dalších letech. Vzhledem k velkému počtu mladších dětí jsme neměli 

přehnané ambice a jsme rádi, že se podařilo úspěšně rozjet novou sezónu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V září a říjnu jsme měli také mnoho akcí a programů, které byly určeny  

jak zkušeným starším hasičům, tak i nováčkům, kteří s námi běželi poprvé. 

Patřil mezi ně i každoroční výlet, který je jednou z podmínek správného plnění 

okruhů celoroční hry Plamen. Tentokrát jsme se vydali na záchrannou stanici 

Pasíčka, přes Bor u Skutče až k chatě Polanka, kde jsme si společně dali 

buřtguláš, který pro nás připravil náš už dvorní kuchař Zdena Kysilka s Tomem 

Kopeckým. Zahráli jsme pár her a povozili se na loďce. Za krásného 

podzimního dne jsme společně 

nadupali téměř osm kilometrů. 

Jsme rádi, že se k nám 

připojili také někteří rodiče. 

Velmi nadšené byly děti 

také z účasti na plavecké 

soutěži Plavání měst 

v litomyšlském bazénu, který 

se následně, také díky naší 

účasti v této celorepublikové 

soutěži, umístil první.  

Halloween jsme 

společně oslavili dlabáním 
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dýní, které jste poté mohli vidět vystavené před hasičárnou, a ještě nás čeká 

třeba vánoční bowling.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Díky naší účasti na hasičských závodech a také tomu, že jsme 

spoluorganizovali branný závod ve Sloupnici, jsme navázali přátelské vztahy 

s hasiči ze Sloupnice a Němčic, se kterými plánujeme příští rok spolupracovat 

na společných akcích a závodech. Díky našemu zázemí a vybavení budeme 

schopni nabídnout naše tréninkové prostory i ostatním družstvům MH, a tak 

v budoucnu ještě více prohloubit naše vzájemné dobré vztahy s okolím a díky 

tomu dosahovat stále lepších výsledků.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pokud vás zajímá hasičská tématika a rádi pracujete s dětmi, můžete se 

k nám přidat a pomoci nám tak v trénování našich mladých hasičů, a tím ještě 

zlepšit kvalitu a komplexnost celého kroužku. 

                                                                                                                        -mš-   
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SDH České Heřmanice zve své členy na 

VÝROČNÍ VALNOU 

HROMADU 
v pátek 19. 1. 2024 od 19 hodin 

v hasičské zbrojnici. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  Za vodou, za vodou 

 

Začátkem října jsme v Českých Heřmanicích přivítali ochotníky z Dolní 

Dobrouče s představením Za vodou, za vodou. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jednoduchý děj byl proložen známými písničkami Karla Hašlera, ke 

kterým se mohl přidat každý, a díky tomu se taky sálem zpěv ozýval. 

Myslím, že večer se vydařil a všichni nebo skoro všichni jsme odcházeli 

potěšeni.                                   

                                                                                                             -mn- 
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ČAS 55+ 
 

V letošním roce jsme se pravidelně setkávali každé poslední úterý 

v měsíci, kromě července, srpna, prosince. 

Každé setkání mělo nějaké téma – první pomoc, bezpečnost silničního 

provozu, cestování, čtení z kroniky. 

Mezi jistě nejzajímavější patří čtení z kroniky, nyní jsme skončili v roce 

1916, a tedy pokračování bude v příštím roce. Pan MVDr. Cacek nám přislíbil, 

že nás seznámí i s prací kronikáře. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Poslední setkání bylo 28. 11., mělo být v duchu adventního posezení. 

Úvodem bylo scénické čtení o čtyřech adventních svících, do kterého se 

zapojila mezi ČAS 55+ i Róza Machová-díky. ☺ 

Hostem byl pan starosta, a tak hodně dotazů a návrhů směřovalo právě na 

něho.  

Domluvili jsme se s přítomnými, že pravidelnost posledního úterý 

ponecháme, některá témata již máme připravena a samozřejmě budeme rádi, 

když dostaneme i návrhy z vašich řad. 

Přeji nám všem pokojné vánoční svátky a v duchu poselství adventních 

svící ať světlo naděje v příštím roce každodenně svítí.    

                                                                                                 -mc, mr, mn- 
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Komunitní škola 
 

  

 

Podzimní odpoledne s Halloweenem 
 

V sobotu 21. října jsme Vás zvali do předsálí kulturního domu na 

podzimní prodejní odpoledne. Tradičně se prodávala dušičková vazba a 

dekorace od paní Víchové. 

Pro děti byly připraveny halloweenské dílničky, kde si děti vyráběly a 

malovaly. Zapojili se i rodiče, přitom si všichni pochutnali na moučnících, které 

upekly ženy z komunitní školy. 

Kdo přišel, ten si užil krásné odpoledne. 

 

 

Lampionový průvod 
 

Na svatého Martina se uskutečnil tradiční desátý ročník lampionového 

průvodu. Letos svatý Martin opět nepřivezl. Místo něho přivezl déšť. Ale to nás 

neodradilo a sešli jsme se u školy ve velmi hojném počtu. Byla to krásná 

přehlídka lampionů a lampiček, i malinké děti v kočárku měly svá světýlka. Byl 

to opravdu dlouhý průvod, který měl svůj cíl na místním fotbalovém hřišti. Zde 

jsme se dozvěděli něco zajímavého o životě svatého Martina. A pro děti byla 

připravena stezka s úkoly.  

Po splněných úkolech dostaly děti sladkou odměnu v podobě tradičních 

svatomartinských rohlíčků. 

Pro dospělé byl připraven voňavý horký svařák a pro děti čaj. 

Chtěla bych touto cestou poděkovat TJ Sokolu České Heřmanice za 

poskytnutí zázemí a za spoluúčast.  

 

 

Vánoční jarmark 
 

V sobotu 25. listopadu jsme uspořádali na sále kulturního domu vánoční 

jarmark. 

O jarmareční atmosféru se postarali prodejci se svými výrobky. Myslím, 

že letos se sešlo hodně zajímavých výrobků. Nechyběly ani dětské dílničky, ve 

kterých si děti mohly vyzkoušet tvoření s vánoční tématikou. 

V kavárničce jste si mohli nabídnout kávičku a k tomu zakousnou 

netřebské koláče nebo dortíky od paní Lídy z Borové a ochutnat čočkovou 

polévku a chlebíčky.  
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Na sále panovala pohoda s předvánočním duchem. Lidé, kteří bývají 

sami, si tak mohli se svými sousedy a známými popovídat a prožít tak krásné 

sobotní odpoledne. 

Chci poděkovat všem, kdo se podíleli na organizování vánoční výstavy. 

 

Adventní věnce 
 

V úterý 28.11 se v obecním domě v prostorách Komunitní školy 

uskutečnilo tvoření adventních věnců. Zrodily se opravdu nádherné kousky.  

Sešla se nás pěkná skupinka. K tomu nám hrála vánoční hudba, ve 

vzduchu vonělo jehličí a svařák. Už je tu vánoční čas. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                            -lv- 
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POZVÁNÍ NA MASOPUST 
 

Přijměte pozvání na masopust v Českých Heřmanicích, který 

se uskuteční v sobotu 27. 1. 2024 

Těšíme se na vás a vaše masky. 

                                                                                 

 

Tříkrálová sbírka 
  

Každoročně krátce po Novém roku probíhá „Průzkum naladění 

společnosti“.   Tento průzkum nevyhlašuje žádná ze známých agentur (STEM, 

Median, Eurobarometr), ani politické uskupení, ani žádné ministerstvo. Nejsou 

dokonce stanovena ani statistická pravidla, počet respondentů, věkové složení, 

dosažené vzdělání, gender, či národnost. Průzkum také nezjišťuje oblíbenost 

politických partají, celebrit, názory na preferenci energetických zdrojů nebo 

vliv lidské činnosti na planetu Zemi.   

 Na rozdíl od oficiálních průzkumů veřejného mínění je tento zdarma, 

probíhá s expresní rychlostí jednoho dne a věkový průměr „sčítacích 

komisařů“ bych odhadl na 10 – 12 let. Navštíví bez rozdílu každé stavení, 

zazpívají, označí veřeje domu přáním všeho dobrého, nabídnou cukr a kartičku 

kalendáře nadcházejícího roku a neodmítnou příspěvek na lepší kvalitu života 

těch, kteří si jej už vlastním přičiněním zpříjemnit nedokážou.  

  Tříkrálová sbírka mnohem pravdivěji každoročně dokazuje charakter 

obcí, regionů i celé naší země než nejpropracovanější dotazníky veřejného 

mínění. Po mnoho let vybrané částky stoupají, a to jak v dobách konjunktury, 

tak v dobách ekonomické krize. Radost dětí v oděvu tří králů, nezpochybnitelné 

využití sbírky na dobrou věc a příjemný vnitřní pocit z obdarování potřebných, 

je odměnou, která nepřichází každý den.  

 Sbírka 2024 by měla umožnit pořízení výtahu pro Charitní domov 

Mendryka, jehož provozováním litomyšlská charita rozšiřuje své služby pro 

občany našeho regionu.  

 Koledníci se zpěvem plánují navštívit naše domovy na sobotu 6. 1. 2024. 

Podrobnější informace bude sdělena veřejným rozhlasem. Nezbývá než popřát, 

aby tento „Průzkum naladění naší obce“ přinesl všeobecnou radost.  

                                                                                                                          -jc- 
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V září zemřela paní Marie Zerzánová z Českých Heřmanic. 

V říjnu zemřel pan Milan Vacek z Českých Heřmanic. 

V listopadu zemřel pan Ladislav Janíček z Českých Heřmanic. 

 

 
 

Sbor pro občanské záležitosti informuje 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 -ak- 

 

Přenosné hasicí přístroje 
Hasicí přístroje jsou používány zejména v počáteční fázi vzniklého 

požáru. Při jejich použití je nutno zachovat klid a rozvahu. Zásah je nutno 

provádět vždy po směru větru a vystřikující proud hasiva musí směřovat vždy 

od okraje požáru do jeho středu tak, aby hasivo pokrylo, respektive zasáhlo, 

postupně celou hořící plochu. Dle typu a množství hasiva v hasicím přístroji je 

doba jeho činnosti 6 až 60 vteřin a dostřik na vzdálenost 2 až 6 m. 

Hasicí přístroj je tlaková nádoba naplněná hasivem a opatřená zařízením, 

kterým se přístroj uvádí v činnost. Hasivo je vytlačováno samočinně, a to buď 

trvalým tlakem, nebo tlakem z patrony, která se nachází uvnitř nádoby. 

Uvedení hasicího přístroje pod stálým tlakem do činnosti je velice 

jednoduché. Stačí vytrhnout zajišťovací kolík a po stisknutí páky ventilu je 

V září oslavili své životní jubileum 60 let pan Antonín Vacl z Netřeb, 

70 let paní Jiřina Šedová z Českých Heřmanic a 75 let paní Vlasta 

Vaňková z Českých Heřmanic. 

 

Jménem redakce jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví do 

dalších let. 
 

V září se manželům Chlebounovým narodila dcera Linda a manželům 

Kulhánkovým syn Patrik.  
 

Rodičům gratulujeme a Lindě a Patrikovi přejeme v životě hodně štěstí a 

zdraví. 
 



 25 

 

 

hasicí přístroj okamžitě funkční. Tyto hasicí přístroje jsou většinou osazeny 

manometrem, který nám trvale ukazuje, zda je v hasicím přístroji potřebný 

provozní tlak. 

Uvedení do činnosti hasicího přístroje s tlakovou patronou je trochu 

složitější. Po vytržení zajišťovací pojistky udeříme na nárazníkovou armaturu a 

vyčkáme asi 5 až 10 vteřin, než dojde k přemístění výtlačného plynu z tlakové 

patrony do nádoby hasicího přístroje. Poté je hasicí přístroj připraven k hašení. 

Správná volba hasicího přístroje je podmíněna druhem hořlavé látky. Dle 

druhu hořlavé látky rozlišujeme tzv. třídy požáru. 
 

Třída požáru A Požáry pevných hořlavých látek hořící 

plamenem nebo žhnutím. Jedná se 

zejména o dřevo, papír, slámu, uhlí, 

gumu, textil, plast apod. Pro tuto třídu 

požáru jsou vhodné hasicí přístroje 

vodní, pěnové a práškové. 

 

Třída požáru B Požáry hořlavých kapalin a látek, 

které do kapalného skupenství 

přecházejí. Jedná se zejména o benzín, 

naftu, oleje, barvy, laky, mazadla 

apod. Pro tuto třídu požáru jsou 

vhodné hasicí přístroje pěnové, 

práškové a halonové.  

Třída požáru C Požáry plynných látek hořících 

plamenem. Jedná se zejména o 

propan-butan, zemní plyn, svítiplyn, 

acetylen, metan, vodík atd. Pro tuto 

třídu požáru jsou vhodné hasicí 

přístroje práškové, hasicí přístroje s 

náplní CO2 (nazývané sněhový hasicí 

přístroj) a halonové. 

 

Třída požáru D Požáry lehkých alkalických kovů 

např. hořčíku a jeho slitiny s hliníkem. 

Při hoření těchto kovů dochází k 

vývinu obrovských teplot, hašení 

takovýchto požárů vyžaduje použití 

speciálních suchých hasiv nebo 

speciálně upravených prášků.  
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Třída požáru F Požáry jedlých olejů a tuků (rostlinné 

nebo živočišné oleje a tuky) ve 

fritézách, pánvích a jiných 

kuchyňských zařízeních. 

 

Na obalu respektive nádobě každého hasicího přístroje je uveden návod k 

jeho použití a jsou na něm znázorněny piktogramy s uvedenou třídou požáru, 

pro který je vhodný. 

Vodní a pěnový hasicí přístroj nesmí být použit na hašení požáru zařízení 

pod elektrickým napětím. 

Práškovým a sněhovým hasicím přístrojem není zase vhodné hasit požáry 

sypkého materiálu a prachu (nebezpečí vzniku výbušné směsi se vzduchem, 

respektive výbuchu). 

Při hašení hasicím přístrojem s náplní CO2 hrozí nebezpečí vzniku 

omrzlin při kontaktu výtokové trysky s nechráněnou pokožkou. 

Pokyny pro použití přenosných hasicích přístrojů 

1. Stříkací trysku nasměrujte na požár. 

2. Uvolněte pojistku a spusťte hasicí přístroj. 

3. Proveďte hasební zásah. 

Na co si dát pozor a jak postupovat správně? 

− pozor na směr větru, proud hasiva nasměrujte vždy po větru 

− haste přerušovaně 

− směr hasiva soustřeďte na hořící látku, nikdy nestříkejte na samotný 

plamen a kouř 

− hořlavé kapaliny, které vytékají z místa požáru, haste směrem od místa 

vytékání k hořící louži a zpět 

− větší požáry zdolávejte vždy pomocí několika hasicích přístrojů, hasicí 

přístroje však nasazujte postupně nikoli současně 

− při hašení hasicími přístroji je vhodné kombinovat s jinými technikami 

hašení 

− zabezpečte, aby použité hasicí přístroje byly neprodleně znovu naplněny a 

umístěny na určená místa 
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− zajistěte dodržování termínů pro kontroly provozuschopnosti hasicích 

přístrojů odbornou firmou (minimálně 1 x ročně) 

      -ms- 

 

Informace z úřadu městyse 
 

Já a můj městys – participativní rozpočet 

 
Já a můj městys je projekt, jehož prostřednictvím právě VY můžete 

rozhodnout, jakým způsobem bude použita část rozpočtu městyse na rok 2024 

tzv. participativní rozpočet. Zapojit se můžete dvojím způsobem. Buď jako 

žadatel, nebo svým hlasem podpořit přihlášený projekt, který je vašemu srdci 

nejbližší.  

Máte vizi nebo vidíte, kde a co v našem městysu chybí, co by bylo 

potřeba vylepšit nebo doplnit? Chtěli byste třeba uspořádat zajímavou veřejnou 

akci, na jejiž organizaci nemáte dostatek financí? Přihlaste svůj projekt a 

získejte šanci na jeho realizaci a tím zhmotnění vašich představ na vylepšení 

života v našem městysu. 

 

Chcete se zapojit? 

 Pravidla najdete hned za informacemi z úřadu. 

 

Studie bytového domu 
 

Rádi bychom Vám představili studii bytového domu v Českých 

Heřmanicích. 

V posledních letech se v našem městysu výrazně zvyšuje poptávka po 

bydlení nejen od dospívající skupiny mladých Heřmaňáků, ale i z okolních obcí 
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a měst, ale také od generace našich rodičů slýcháváme, že by rádi uvolnili své 

domy mladším, pokud by se našlo nějaké to menší bydlení pro ně samotné.  

Na základě těchto poptávek a v souladu s dlouhodobým strategickým 

plánem městyse České Heřmanice, který byl vytvořen samotnými občany, se 

zastupitelé shodli zadat vypracování studie Bytového domu v centru městyse v 

navržené klidové zóně Heřmanka. Studii vypracovává spol. Profesionálové, 

a.s., Hradec Králové. 

Bytový dům by měl disponovat celkem 14 bytovými jednotkami, z toho 2 

byty 3+kk, 10 byty 2+kk a 2 byty 1+kk. 

Studie v tištěné podobě je k nahlédnutí na Úřadu městyse nebo na 

webu městyse.  

Pokud máte jakékoli dotazy nebo připomínky, neváhejte se na nás obrátit. 

Děkujeme za Vaše postřehy. 

  

Informace starosty 

 
Jsou to již tři měsíce, co jsem Vás naposledy informoval, co vše se událo 

v našem městysu, a i když teď budu stručnější, než tomu bylo v minulém 

vydání Heřmánku, přesto Vás mám o čem informovat. První velká a viditelná 

věc, která nám všem dělala vrásky je, že se konečně podařilo opravit zborcenou 

opěrnou zeď ve vodní nádrži Šupka. Všichni jsme si dost oddychli, když 

Pardubický kraj přislíbil tuto akci zafinancovat, jelikož celkové náklady se 

vyšplhaly k pěti miliónům korun. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Začátkem listopadu došlo k výměně starých vadných reproduktorů 

místního rozhlasu, takže příjem pro Vás bude, doufejme, srozumitelnější. A 
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pokud se přeci jen poslech ve Vaší lokalitě dle Vás výměnou výrazně nezlepšil, 

doporučujeme nainstalovat aplikaci Hlášení rozhlasu/Úřad v mobilu, díky které 

Vám neunikne žádná akce ani důležitá informace, jako je např. akce Adventní 

putování. Každý jste dostal informace k této akci do svých schránek, přesto 

bych Vám chtěl význam této akce malinko přiblížit. Členové kulturní komise, 

kteří se starají stejně tak jako místní spolky a organizace o kulturní život 

v našem městysu, se shodli, že by bylo moc hezké nějakým způsobem propojit 

občany ze všech našich místních částí. A tak vznikla myšlenka Adventního 

putování, kdy se každou adventní neděli (pozor na Borové v sobotu 23. 12.) 

sejdeme v jedné z našich místních částí u stánku, kde si budeme moci zakoupit 

svařák nebo jiné horké nápoje a při tom si popovídat se sousedy, přáteli nebo 

nové sousedy a nové přátelé poznat. Naše putování po místních částech bude 

vždy stvrzeno razítkem do Adventního pasu, a pokud se Vám podaří nasbírat 

alespoň tři razítka (včetně toho posledního), dostanete na Borové odměnu. 

 

A blok s informacemi zakončím takovou malou výzvou. Měli byste nápad, jak 

efektivně využít prostor bývalé knihovny? Podělte se s námi o něj. 
 

                                                                                                          -ms a pl- 

         
 

 
 

 

Pravidla participativního rozpočtu pro rok 

2024 
 

 Z rozpočtu městyse České Heřmanice pro rok 2024 bylo vyčleněno 

100 000,- Kč bez DPH určených pro projekty občanů – pro participativní 

rozpočet.  

 O co jde? Stačí mít zajímavý nápad, splnit několik pravidel, napsat žádost 

a můžete zrealizovat projekt až do výše 100 000,- Kč bez DPH. 

 

KDO?  

 

Předkladatelem projektu může být: 

• fyzická osoba starší 15 let s trvalým bydlištěm v Českých Heřmanicích 

• právnická osoba se sídlem v Českých Heřmanicích 
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CO? 

 

Předložený projekt musí splňovat tyto podmínky: 

• musí být veřejně prospěšný, sloužit obyvatelům městyse České 

Heřmanice a jeho místních částí, nebo jeho návštěvníkům a musí 

přispět ke zkvalitnění veřejného prostoru 

• musí být realizován na veřejně přístupném místě (nemusí být přístupné 

neustále, nesmí být omezeno vstupným nebo pronájmem) 

• žádost musí být podána na předepsaném formuláři 

• pozemek nebo budova, kde bude projekt realizován, musí být v době 

podání žádosti ve vlastnictví městyse České Heřmanice 

• odhadované náklady na realizaci návrhu včetně všech souvisejících 

nákladů (například za zpracování projektové dokumentace) 

• celkové náklady projektu nesmí přesáhnout stanovený finanční limit 

100.000 Kč bez DPH 

• provozní náklady po dobu 3 let nesmí přesahovat 10 % ceny projektu 

ročně 

• náklady projektu, ani částečně, nesmí být příjmem žadatele – nemůže 

být podán návrh, jehož realizaci může zajistit pouze žadatel 

• musí být proveditelný, tj. jeho realizace nesmí odporovat zákonům, 

územnímu plánu, strategickému plánu nebo dalším rozvojovým 

koncepcím městyse (ověří úřad městyse) 

 

KOLIK? 

 

• Celková částka určená na participativní rozpočet v Českých 

Heřmanicích v roce 2024 je 100.000 Kč bez DPH. 

• maximální částka, která může být určena na jeden projekt, je 

100.000 Kč bez DPH, spodní hranice není stanovena. 

 

JAK? 

 

Participativní rozpočet má několik fází: 

 

1. Příprava  

Mezi zveřejněním pravidel a ukončením příjmu žádostí je možno projekt 

řádně připravit, zajistit vše potřebné a také konzultovat. K dispozici vám 

bude úřad městyse. Na konzultaci bude třeba se předem domluvit.  

 



 31 

 

 

 

 

2. Podání žádosti  

Samotnou žádost je nutno odevzdat na předepsaném formuláři, vyplnit 

všechny požadované údaje, rozpočet a případné přílohy (obrázky, mapy 

apod.). Součástí žádosti je také souhlas se zpracováním osobních údajů pro 

účely projektu. Žádost včetně příloh je možné podat v termínu 1. 1. – 15. 2. 

2024, a to čtyřmi způsoby.  

Prostřednictvím:  

• datové schránky p67bkrv (podepsaná a naskenovaná žádost) 

• e-mailu epodatelna@ceskehermanice.cz (podepsaná a naskenovaná 

žádost)  

• úřadu městyse České Heřmanice (vytištěná a podepsaná žádost)   

• poštovních služeb na adresu úřadu městyse České Heřmanice 

(vytištěná a podepsaná žádost).  

 

3. Kontrola a úprava návrhů  

Podané návrhy se dostávají do fáze kontroly přijatelnosti a splnění podmínek. 

Kontrolu provede zastupitelstvo městyse. Pokud bude projekt nutno nějak 

upravit nebo doplnit, vyzve úřad městyse předkladatele k opravě žádosti. 

Žádosti, které nebudou splňovat výše uvedená kritéria, budou z dalšího 

procesu vyřazeny. Žadatel bude o tomto písemně informován včetně 

odůvodnění vyřazení jeho návrhu.  

 

4. Prezentace návrhů a hlasování  

Projekty splňující podmínky budou zveřejněny prostřednictvím webových 

stránek a facebooku městyse, dále pak prezentací navrhovatele pro veřejnost 

na veřejném setkání v kulturním domě v Českých Heřmanicích.  

Hlasování, na jehož základě budou vybrány vítězné projekty, bude zahájeno 

v kulturním domě ihned po prezentaci projektů. Poté bude možnost hlasovat 

osobně na úřadu městyse. Každý hlasující bude mít k dispozici jeden hlas.  

 

5. Kdo může hlasovat 

• fyzická osoba starší 15 let s trvalým bydlištěm v Českých Heřmanicích 

• právnická osoba se sídlem v Českých Heřmanicích 

 

6. Výběr vítězných projektů  

Vítězný návrh bude ten, který získá nejvíce hlasů. Vítězných projektů může 

být více, a to až do výše alokované částky.  

 

7. Realizace  
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Následovat bude přípravná fáze projektů (projektové a administrativní 

činnosti) a dále samotná realizace. Příprava a realizace projektu bude 

probíhat za podpory městyse. 

 

KDY? 

 

Časová osa participativního rozpočtu pro rok 2024: 

Příprava a podání žádosti 1/2024 – 15. 2. 2024  

Kontrola a úprava návrhů  16. 2. – 31. 3. 2024  

Prezentace návrhů a hlasování  1. 4. – 30. 4. 2024  

Realizace vítězných projektů  06/2024 – 12/2025  

 

ZÁVĚR. 

 

Aktuální formuláře a informace k participativnímu rozpočtu Já a můj městys 

jsou zveřejněny na webu městyse www.ceskehermanice.cz. 

 

Kontaktní osoba:  

Miloš Sobel – starosta 

Tel.: 724 186 294  

E-mail: starosta@ceskehermanice.cz  

 

Na realizaci projektu není právní nárok. 

Uveřejnění Pravidel participativního rozpočtu na rok 2024 včetně příloh bylo 

schváleno usnesením Zastupitelstva městyse dne 2. 11. 2023 č. 128/2023. 

 

 

 

Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

 

Dne 21. 9. 2023: 

 

ZM schválilo: 

• Rozpočtové opatření č. 5/2023 v předložené podobě.  

• podání žádosti o podporu akce „FVE České Heřmanice 99“ z programu 2. 

Nové obnovitelné zdroje v energetice (RES+) na instalaci fotovoltaické 

elektrárny na budovu pohostinství na základě výzvy Ministerstva 

životního prostředí, kterou vyhlásilo prostřednictvím Státního fondu 

životního prostředí ČR. 

• nabídku společnosti FLEXI PROJEKT s.r.o., Praha na dotační 
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management (zpracování a podání žádosti, managerské řízení přípravy 

projektu) na akci „FVE České Heřmanice 99“ v ceně 30.000 Kč bez DPH 

po podání žádosti o dotaci a dále 3% bez DPH - z částky přiznané dotace 

po vydání RoPD. Dále je součástí nabídky nezbytné Energetické 

posouzení v ceně 30.000 Kč bez DPH a Administrace zakázky malého 

rozsahu v ceně 25.000 Kč bez DPH v případě podlimitní veřejné zakázky 

je cena 35.000 Kč bez DPH. 

• nabídku společnosti Mopos Communications, a.s., Pardubice na výměnu 

všech původních starých reproduktorů místního rozhlasu v Českých 

Heřmanicích, které jsou málo srozumitelné a 5 z nich je již nefunkčních, 

za nové – 18ks – Tlakový reproduktor 30W/100V s možností regulace 

výkonu, v ceně 36.180 Kč bez DPH. Cena nezahrnuje práci techniků, 

cestovné a plošinu, kterou zajistí městys.  

• mimořádné odměny za rok 2023 v předložené podobě. 

 

ZM jednalo: 

• rekonstrukci místní komunikace 6c k Obecnímu domu. ZM se většinově 

shodlo na povrchu komunikace – od hranice křižovatky k č.p. 2 udělat 

asfaltový povrch a od č.p. 2 k č.p. 1 dlažební kostky.  ZM se shodlo na 

zadání projektové dokumentace (PDPS).  

• o vypracování studie na „KODUS“. Starosta informoval ZM, že dle 

doporučení dotačního managera je třeba se zabývat možností vybudování 

bytového domu namísto vybudováním „KODUSU“. ZM souhlasilo s 

případnou změnou územního plánu z důvodu výstavby Bytového domu 

namísto KODUSU.  

• o podmínkách participativního rozpočtu. ZM navrhlo úpravy.  

• o potřebě pořízení směrových cedulí s označením Úřad městyse, 

knihovna, tělocvična, školka, škola, hřiště, hasičská zbrojnice, CVA, WC 

(letní provoz), fitstezka, naučná stezka, kulturní dům. ZM se shodlo na 

umístění orientačního plánu na náměstí.  

• o žádosti V. K., Budislav o povolení k vybudování sjezdu na pozemku 

městyse p.č 1193/17 v k.ú. České Heřmanice k nemovitosti č.p. 47. ZM 

s vybudováním vjezdu souhlasilo a pověřilo starostu upozornit žadatele, 

že vybudování sjezdu je podmíněno vyjádřením příslušného stavebního 

úřadu.  

• o žádosti M.F. Chotěšiny na umístění dopravního zrcadla pro bezpečné 

vyjetí na silnici 317/II od č.p. 11 v Chotěšinách.  ZM pověřilo starostu 

zajistit instalaci zrcadla. 

• o potřebě provést ozdravný prořez ořechu u OD. ZM jednalo o nabídce na 

tyto práce od J. Sobela, Zálší v ceně 6 tis. Kč. Na jeho doporučení se 

zastupitelstvo shodlo tento prořez nechat na jaro 2024 
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ZM vzalo na vědomí: 

• informaci, že kominík, který byl osloven pro vypracování nabídky na 

vyvložkování komínu na Borové č.p. 7, nedoporučuje jeho vyvložkování 

z důvodu, že nebude pak již možné do komínu připojit další zdroj tepla 

v 1. patře a dále nebude možné připojit pec bez dalších úprav. Doporučil 

pouze opravit vrchní část pod střechou a navrhl ještě prohlídku komínu 

kamerou. 

• Informaci, že byla dokončena realizace akce „Sanace průčelí kulturní 

památky, Sýpka České Heřmanice“ - jihovýchodní fasáda – část nad 

korunní římsou. Dále že by bylo vhodné udělat výběrové řízení na 

realizaci rekonstrukce na celou sýpku z důvodu vysoutěžení jednou 

firmou s tím, že rekonstrukce bude řešena na etapy. ZM souhlasilo s 

oslovením architektky B. Šedové na vypracování výkazu výměr na akci 

„Sýpka České Heřmanice - Sanace venkovních omítek“.  

• Informace starosty o zahájení prací na opravě zborcené zdi v požární 

nádrži Šupka a o zjištěných nedostatcích v projektu, kde se nepočítá 

s opravou části zdi od máchadla k sjezdu, která jeví známky stejného 

poškození; o podání žádosti o stavební povolení na akci „Most ev. č. 317-

008 České Heřmanice a navazující opěrná zeď podél silnice II-317“ roku. 

O jednání Valné hromady mikroregionu (cyklostezky, webové stránky 

mikroregionu, stolní kalendář, nákup a správa skákacího hradu, ples 

mikroregionu). O uniku vody v bytě č. 4 v č.p. 75. Bude provedena 

kontrola kamerou. 

 

 

Diskuze: M. Novotná informovala o účasti na proběhlé kontrole komunálního 

odpadu z Českých Heřmanic ve spol. Ekola České Libchavy. Navrhla umístit 

kontejner na bioodpad ke hřbitovům.  Informovala o možném zájemci o 

renovaci starých kovových dveří a navrhla odměnu za tuto práci. ZM se shodlo 

na částce 5.000 Kč + úhrada nákupu materiálu. Nakonec pozvala přítomné na 

divadelní představení 6.10. J. Němec navrhl opětovně zabývat se zavedením 

svozu tříděného odpadu dům od domu. Dále se dotazoval na další využití 

prostor po úřadu městyse v č.p. 75 a rozpadající se buňky pro zaměstnance, 

která bude nahrazena garáží. ZM souhlasí s možností přenechání buňky pro TJ 

Sokol České Heřmanice. Nakonec se dotázal na možnosti rozšíření parkovacích 

míst pro návštěvníky fotbalového hřiště. J. Macek se dotázal na frekvenci 

vývozu kontejneru na bioodpad v Chotěšinách. M. Pekařová – informovala o 

výborové schůzi a plánované členské schůzi SDH Netřeby a pozvala přítomné 

na posvícení 7.10. 
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Dne 16. 10. 2023: 

 

ZM schválilo: 

• návrh Smlouvy o nájmu hrobového místa jejímž předmětem je nájem 

hrobového místa na katolickém nebo evangelickém hřbitově v Českých 

Heřmanicích na dobu určitou od 1. 1. 2024  do  31. 12. 2033 za cenu 30 

Kč/m2 za rok. 

• nabídku na vyhotovení architektonické studie stavby „Bytový dům 

v Českých Heřmanicích“ od společnosti Profesionálové a.s., Hradec 

Králové v ceně 98.252 Kč vč. DPH. 

• nabídku na vyhotovení projektové dokumentace ve stupni PDPS na akci 

„Rekonstrukce MK 6c k obecnímu domu“ s ukončením u spodního 

vstupního portálu od spol. MDS Projekt s.r.o., Försterova 175, Vysoké 

Mýto v ceně 50.457 Kč s DPH. 

• Darovací smlouvu mezi městysem a spolkem MAS Litomyšlsko o.p.s., 

Borská 125, Proseč, jejímž předmětem je poskytnutí finančního daru na 

činnost spolku MAS pro rok 2023 v celkové výši 3.005 Kč. 

 

ZM jednalo: 

• možnost přednostního pronájmu obecního bytu zaměstnancům městyse. 

ZM souhlasí, aby bylo možné byt přednostně pronajmout zaměstnancům 

městyse, ale nájemní smlouva bude vázána na pracovní smlouvu 

s městysem. ZM pověřilo starostu poptat orientační cenu přestavby 

prostor bývalého Úřadu městyse na obecní byt u spol. Pavla Valíčka - 

VALÍČEK BAU, Choceň. 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• informaci starosty o proběhlém účetním auditu na Úřadu městyse 

s výsledkem, že nebyly zjištěny žádné nedostatky; o výsledcích rozboru 

komunálního odpadu provedeného spol. Ekola České Libchavy s.r.o. 

 

Diskuze: M. Pekařová informovala o proběhlém jednání školské rady, kde 

hlavním bodem byla výroční zpráva, zavedení povinné angličtiny od první třídy 

a možnost placení obědů přes účet. 

 

Dne 2. 11. 2023 – výjezdní zasedání v Chotěšinách 

 

ZM schválilo: 

• nabídku od Davida Lochmana, Lanškroun - Ostrovské Předměstí na 

výstavbu zdi mezi parkovištěm u Obecního domu a p.p.č. 22/1 z 

betonového plotového systému včetně podezdívky ze ztraceného bednění 
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v ceně do 60.000 Kč. 

• předložený plán inventur na rok 2023. 

• předložený návrh participativního rozpočtu na rok 2024. 

• výši ročních odměn pro zaměstnance v předložené podobě. 

• nabídku Miroslava Horáčka, Pardubice na provedení mostní běžné 

prohlídky na 6 objektů a 2 propustků v ceně celkem 24.000 Kč. 

• nákup dětské moderní kuchyňky od výrobce Makro v hodnotě 15.150 Kč 

do Mateřské školy České Heřmanice. Tento nákup bude hrazen ze 

schváleného rozpočtu MŠ na rok 2023. ZM souhlasilo s nabytím tohoto 

majetku do vlastnictví zřizovatele. 

 

ZM souhlasilo: 

• se zahájením prací na převodu Územního plánu do jednotného standardu 

v nejbližším termínu i bez získání dotace na kterou byla podána žádost. 

 

ZM jednalo: 

• opětovně o možnosti požádat o avizovanou dotaci na vyhotovení 

projektové dokumentace na cyklostezku, kdy by měla být poskytnuta 

krajem dotace až ve výši do 90 %. ZM pověřuje starostu zajisti nabídky 

na vyhotovení projektové dokumentace cyklostezky České Heřmanice – 

Chotěšiny. 

• o žádosti o koupi p.p.č. 1193/29, 1193/30 a části p.p.č. 1193/8 v k.ú. 

České Heřmanice. T. Jeřábek navrhl tyto odkupy pozemků, které jsou z 

minulosti žadateli užívány, řešit společně při obnově katastrálního operátu 

novým mapováním, o které bylo zažádáno v dubnu 2022 u Katastrálního 

úřadu. ZM pověřilo starostu zjistit stav žádosti. 

• o tom, zda i v příštím roce využije městys balíčku Autorská práva 

jednoduše od Sdružení místních samospráv ČR. ZM se shodlo pro příští 

rok balíček zachovat a informovat spolky o možnosti čerpání. 

• o žádosti předsedy TJ Sokol České Heřmanice z.s. o možnost využit 

prázdných prostor v OD v 2. patře jako klubovnu – kancelář pro spolek. 

ZM souhlasilo. 

• zapojení se do projekt spol. Declima s.r.o., Ústí nad Orlicí, jehož náplní je 

bezplatné sledování spotřeby energií v budovách obcí.  ZM souhlasilo se 

zapojením do projektu s budovou školy v Českých Heřmanicích.  

• o přestavbě prostor bývalého úřadu na byt – starosta navrhl ZM aby se 

sešli namístě a rozhodli v jakém rozsahu rekonstrukci provést. 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• vyčíslené náklady a výnosy v odpadovém hospodářství za rok 2022, které 

jsou podkladem pro výpočet výše poplatku pro rok 2024 za provoz 
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systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a 

odstraňování komunálních odpadů. Náklady: likvidace a odvoz třízeného 

i netříděného odpadů 692.492,47 Kč. Výnosy: EKOKOM, prodej železa a 

papíru 241.400,65 Kč. Aby se ztráta celkově pokryla, musela by sazba 

poplatku činit cca 694 Kč. ZM se shodlo, aby poplatek pro rok 2024 

zůstal ve stejné výši jako v roce 2023, tj. ve výši 650 Kč. 

• záměr společnosti GasNet s.r.o. na přeložku plynovodu v oblasti okolo 

č.p. 93. ZM bere na vědomí. 

• Informace starosty o: proběhlé výměně vadných reproduktorů místního 

rozhlasu a následné revize reproduktorů v Chotěšinách, v Borové a v 

Netřeby. O nezískání dotace na akci Rekonstrukce místních komunikací v 

MČ Chotěšiny a Netřeby. Starosta navrhl, aby i přes to byla zahájena 

rekonstrukce MK 23c v Chotěšinkách z vlastních zdrojů. ZM souhlasilo a 

pověřilo starostu oslovit 3 firmy pro podání nabídky. O posunu termínu 

realizace Společného zařízení Chotěšiny. O postupu jednání ohledně 

výstavby poldru v Českých Heřmanicích.  O termínu vyhotovení studie 

Bytového domu v Českých Heřmanicích. O plánovaném čištění příkopů v 

Chotěšinách. 

• informace starosty o stavu nákupu plechové garáže – vzhledem k tomu, 

že nesehnal nikoho, kdo by udělal základy, navrhuje přesunout tuto akci 

na jaro příštího roku. 

 

Diskuze: Občané – dotaz: na obnovu odstraněných nevyhovujících herních 

prvků na dětském hřišti v Chotěšinách; na termín realizace přeložení vedení el. 

energie do země v MČ v Chotěšiny; na možnost zkulturnění prostor sběrného 

místa v Chotěšinách. Starosta navrhl výsadbu živého plotu nebo vyzval místní o 

zapojení s tímto projektem do plánovaného participativního rozpočtu.; zda 

dojde k realizaci rekonstrukce cesty k č.p. 15 Chotěšiny (návrh tazatele na 

zvážení řešení, vést tudy cyklostezku do Voděrad); na možnost přemístění 

kontejneru na bioodpad blíže do středu – starosta informoval, že ohledně 

kontejneru bylo jednáno několikrát a nebyly nalezeny vhodnější prostory. 

Starosta vyzval přítomné hosty o dodání návrhů na nové možné umístění.; zda 

městys prodává štěpku. Starosta informoval, že městys může poskytnout pouze 

přebytky, kterých moc není, ale nabízí možnost štěpkování vlastního materiálu 

za úplatu.; zda ZM neuvažuje o změně podmínek pro prodej volných stavebních 

parcel.  Starosta odpověděl, že bude zařazeno do programu dalšího jednání.; 

žádost o zahájení jednání se SÚS na opravě silnice III třídy č. Chotěšiny – 

Sloupnice, která je ve špatném stavu. 
    

            -ms a pl- 
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V Ústí nad Orlicí vznikne centrum duševního zdraví 

Organizace Péče o duševní zdraví reaguje na potřeby osob, kterým do života 

vstoupilo vážné duševní onemocnění, i jejich blízkých. V Ústí nad Orlicí otevře 

centrum duševního zdraví a zlepší dostupnost psychiatrické péče v celém okrese.  
 

Největšími problémy jsou čas a vzdálenost  

V současné době čekají osoby s duševním onemocněním na setkání 

s psychiatrem i týdny, dlouhé jsou také rozestupy mezi jednotlivými kontrolami. 

Mnohdy musí klienti překonat poměrně náročné vzdálenosti z odlehlých částí 

lokality, aby si dojeli pro tolik potřebnou péči.  

„Nedostupnost psychiatrické péče způsobuje, že osoby s duševním onemocněním 

často zůstávají osamoceni doma, nedocházejí na kontroly či vysazují medikaci, proto 

se jejich stav zhoršuje a v některých případech dochází i k hospitalizování až ve 

spádové nemocnici Havlíčkův Brod. Zde ztrácejí kontakt s rodinou a dovednosti 

potřebné pro samostatný život. Chceme, aby v každém okrese našeho kraje působilo 

jedno centrum. Proto v příštím roce podpoříme vznik centra v Ústí nad Orlicí částkou 

2 miliony korun,“ přiblížil situaci Pavel Šotola, radní Pardubického kraje zodpovědný 

za sociální věci a neziskový sektor. 
 

Tým bude jezdit za klienty domů  

Centrum duševního je zdravotně sociální služba. Její podstatu tvoří 

multidisciplinární tým: psychiatr, klinický psycholog, zdravotní sestry, sociální 

pracovníci a peer konzultant.  

„Všichni členové týmu jezdí za klientem domů či na jiné místo, a proto poskytují 

intenzivnější podporu. Mohou rychle reagovat na potřeby klienta, a tak například 

předcházet někdy zbytečným hospitalizacím,“ uvedl ředitel organizace Péče o 

duševní zdraví, Petr Pavlíček.  

Zdravotní část týmu podporuje klienta i jeho rodinu ve zvládání projevů duševního 

onemocnění, pomáhá s medikací nebo nastavením terapeutického plánu. Sociální 

pracovníci pomáhají při jednání na úřadech, nácviku péče o vlastní osobu nebo 

domácnost a třeba i s aktivním trávením volného času. 

Služby budou moci využívat osoby starší 18 let, kterým do života vstoupilo vážné 

duševní onemocnění, jako je schizofrenie, bipolární poruchy aj. a jsou bezplatné.  
 

Již 3. centrum  

Organizace Péče o duševní zdraví chce centrum otevřít již v září 2024. Vedle finanční 

podpory Pardubického kraje přispěje finančně také společnost Iveco Czech Republic.  

 
Více informací o organizaci Péče o duševní zdraví na www.pdz.cz /FCB: Péče o 

duševní zdraví/ 

Kontakt: Mgr. Magdalena Plivová /PR manažerka /773 915 753/  

magdalena.plivova@pdz.cz     

http://www.pdz.cz/
https://www.facebook.com/pece.o.dusevni.zdravi
https://www.facebook.com/pece.o.dusevni.zdravi
mailto:michaela.venclova@pdz.cz
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